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Plats och tid Nacka stadshus  16.30 – 18.40 

Naturvårdsrådet 
KS Mats Gerdau (M) KS

Stefan Saläng (FP) 
NRV.. Peter Zethreus (M) 
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NRV Gudrun Hubendick (MP) 

Föreningar 
Naturskyddsföreningen i Nacka 

Saltsjöbadens Naturskyddsförening 
Boo Miljö och Naturvänner 
Nacka Miljövårdsråd 
Skuruparkens vänner 
Ältasjöns Fiskevårdsområdesförening 
Boo Fiskevårdsområdesförening
Saltsjöbadens Fiskevårdsförening           
Föreningen rädda Ältasjön

 

Tjänstemän 
Åsa Engwall Direktör Park, Idrott och Fritid 
Birgitta Held Paulie Projektledare/ Miljöbevakning 
Ann-Christin Rudström Kvalificerad utredare 
Liselott Eriksson Natur- och friluftsstrateg 
Nina Carlsson Landskapsingenjör/ Velamsund 
Roger Grönwall Parkchef 
Eva Maria Persson Bygglovchef 
Magnus Rothman Miljöutredare 
Lars Holmlund Praktikant Park- och naturenheten 
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Föregående minnesanteckningar till handlingarna 
Naturvårdsrådet godkände föregående minnesanteckningar. 

 

 
 
Erstaviks godsförvaltning- information om Erstavik 
Carl af Petersens 
Carl Petersén informerade om Erstavik och Erstaviks historia. 

 

 
 
Lägesrapport naturreservaten Liselott Eriksson, 

Nina Carlsson 
 
Nulägesrapport naturreservaten 
Abborrträsk 
Ny spång över bäcken längs stigen mot Munkärrsvägen. 
Parkering ska iordningsställas i norra delen av Värmdövägen (Sågtorps koloniområde) enligt 
skötselplanen. 

 

 
Ekoberget 
Graninge stiftsgård är såld till Silver Life AB. Tillgängligheten till stigen som leder ner till vattnet 
och som passerar över Graninge stiftsgårdgårds mark, kommer inte att påverkas. 

 

 
Gärdesudden 
Vindfälle vid parkeringen har tagits bort. 
Plogningen av parkeringen ingår nu i parkskötselentreprenaden. 
Den 21 april mellan 10-13 kommer Boo miljö och naturvänner att röja sly och ringbarka asp för att 
hålla ängsmarken öppen. Alla är välkomna att hjälpa till. 

 

 
Långsjön 
Bänkarna längs Lugna promenaden har rustats upp. Ytterligare åtgärder för att förbättra 
tillgängligheten kommer att genomföras inom kort. Pågående upprustningar av dräneringar. 

 

 
Skuruparken 
Vindfällen över stigen i området intill varvet. Åtgärder pågår i väntan på isfritt. 
Bygglovenheten bedömer att byggnationerna vid stuga nr 59 inte bryter mot plan- och bygglagen. 
Park- och naturenheten anmälde åtgärderna vid stugan till Miljöenheten 121120. 
Naturreservatsnämnden har gett kommunantikvarien i uppdrag att inventera kulturvärdet bland 
stugorna i Skuruparken. 

 

 
Strålsjön – Erstavik 
Längs stigen norr om sjön ligger flera vindfällen. Dessa kommer att åtgärdas så fort tjälen har 
släppt. Erstavik har lämnat in avverkningsanmälan till Skogsstyrelsen. Skogsvårdsåtgärderna 
kommer att genomföras inom reservatet. Park- och naturenheten har framfört synpunkter till 
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Skogsstyrelsen för att säkerställa att åtgärderna genomförs i enlighet med naturreservatets 
föreskrifter. 

 
Velamsund 
I januari anställdes en ny reservatsförvaltare, Nina Carlsson. Från september 2013 ÄR Vivaldi AB 
den nya driftentreprenören - 

 
 
Beställare -planerare 

• Nacka kommun/park- och naturenheten. 
• Reservatsförvaltaren beställer 

 
 
Utförare 

• Upphandlad driftentreprenör, Vivaldi AB, sköter daglig drift samt utför extraarbeten som 
avropas av beställaren. 

 

 
På gång i Velamsund 
Tidigare var Velamsund ett naturvårdsområde – nu har det blivit ett naturreservat 
Nya reservatsskyltar, skall sättas upp, på entréer till reservatet. 

 
 
I framtiden kommer 

• Objektsskyltar 
• Ny infoskylt till gårdsområdet 
• Skyltning av Magasinet, raststuga, toalett, omklädningsrum etc. 
• Spårcentral 
• Hänvisningsskyltar 

 
 
Under våren 2013 genomförs ett examensarbete om betesskogar i Velamsund, 
magisterprogrammet Stockholms universitet. Bilaga 1. 

 

 
Urban Emanuelsson professor vid Centrum för Biolgisk mångfald Sveriges lantbruksuniversitet 
och Högskolan i Kristianstad har besökt Velamsund. 
Ett område har inventeringerats för att vi skall ha möjlighet att söka medel för att friställa ekar via 
Landsbygdsprogrammet 

 
 
Booleden rustats upp vilket delfinansieras via Skogens mångfald, Landsbygdsprogrammet. 

Skadade ekar: Bilaga 2. 

Skuruparken 
Gunilla Ingemar, Skuruparkens vänner informerade rådet att stugägare i Skuruparken har med JM 
skrivit arrende kontrakt på 15 år. Två stugor är ute till försäljning där det står att man får bygga på 
marken. JM har gjort svartbyggen som fått rivningspåbud. Skuruparkens vänner önskar att 
kommunen reagerar på det som JM gör i Skuruparken. 
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Föreningen undrar om man kan sälja mark och utlova möjlighet till bygga nya stugor trots att det är 
ett naturreservat? 

 

 
Ryssbergen 
Lägesrapport 
Inventering i princip klar. Nu pågår utredning av fastighetsrättsliga förhållanden. Remiss beräknas 
under 2014. 

 
Nackas arbete med Vattendirektivet Birgitta Held-Paulie 
Vattenmyndigheten i sverige är idag uppdelad i 5 områden; 
Bottenviken – Luleå 
Bottenhavet – Härnösand 
Norra Östersjön – Västerås 
Södra Östersjön – Kalmar 
Västerhavet – Göteborg 

 

 
Förslag på nya vattenförekomster 2015 

• Söderbysjön ( Natura 2000 ) 
• Dammtorpssjön ( Natura 2000 ) 
• Källtorpssjön ( EU-bad ) 
• Sicklasjön ( EU-bad) 
• Sandasjön ( Reservvattentäkt ) 
• Ältasjön ( Natura 2000 ) 

 
 
Belastning av fosfor på kustvattnet kring stockholm, ca 210 ton 

• Jordbruk ca 55 % 
• Reningsverken , ca 22% 
• Enskilda avlopp ca 13% 
• Dagvatten ca 7% 
• Övrigt ca 3% ( ex. golfbanor, biltvätt, gödsling ) 

 
 
Vattenmyndighetens åtgärdsprogram för kommunerna 

• Tillsyn av verksamheter som har negativ påverkan på vattenmiljön 
• Ställa höga skyddskrav på enskilda avlopp 
• Inrätta vattenskyddsområden för vattentäkter 
• Utveckla planläggningen så att prövning av MKN uppnås och inte överskrids 
• Utveckla VA-planer 

 
 
Samordning vattendirektivet- tillsynsplanen 

• Båtklubbar / marinor 
• Enskilda avlopp 
• Kontrollprogram avloppsnätet 
• Dagvattenanläggningar 
• Golfbanor 
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Vad krävs för att uppnå god status? 
Vi behöver minska 

• kvicksilverhalterna i samtliga vatten 
• tennföreningarna i våra kustvatten 
• utsläppen av fosfor med ca 20-35 %, inre skärgården 
• utsläppen av kväve med ca 40-60 %, inre skärgården 
• belastningen av fosfor till Ältasjön med drygt 30% 
• belastningen av fosfor till Järlasjön med ca 35% 
• belastningen av fosfor till Sicklsjön med drygt 60% 

 
 
Utmaningar 

• Minska utsläppen av fosfor och kväve från enskilda avloppsanläggningar, ledningsnät, 
bräddningar avloppspumpstationer, dagvatten 

• Se till att bla. ledningsnätet och pumpstationer har tillräcklig kapacitet med hänsyn till 
klimatförändringar, höga grundvattennivåer och ökat anslutningsantal 

• Trots ökad exploatering ska många vattenförekomster uppnå en bättre status 
• Minska miljöbelastningen från fritidsbåtar 

 

 
 
Information om utvidgat strandskydd Birgitta Held-Paulie 
De nya reglerna om utvidgat strandskydd har inte inneburit några större förändringar för Nacka. 

 
 
Nacka Miljövårdsråd tycker det är konstigt att strandskyddet vid drevinge tas bort. Att ta bort det 
generellt är fel. Det borde vara utvidgat strandskydd vid ryssbergen. 
 
Lägesrapport angående båtplatser och båtupplägg 

Ann-Christin Rudström 
 

Båtplatser på land och i vatten 
Fisksätra marina: 
Saltsjö pir vill utöka till 500 båtplatser. De kommer ligga inom reservatet dock inte utanför 
marinans egen fastighet, Erstavik 26:608. Parkeringsplatser beräknas till ungefär 125 stycken och 
kommer att lösas inom fastigheten. Vid stora båt- och friluftshelger som midsommar kan 
parkeringsbehovet troligen komma att överstiga detta men det bör räcka för den vanliga 
verksamheten, även under de högtrafikerade sommarmånaderna. Planen beräknas komma ut på 
samråd vår/sommar 2013. 
 
 Skutviken: 
Detta är inget planärende, men naturreservatsföreskrifterna medger att verksamheten utvecklas. 
Parkeringsfrågan behandlas i samband med bygglovsprövning.Vintertid beräknas det med 100 
båtar i båthus samt med plats för 200 båtar i vattnet. Parkering på ungefär 60 platser beräknas 
lösas inom fastigheten.   
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Våtmark vid Östervik: 
Erstavik har ansökt till länsstyrelsen om att fylla ut en våtmark vid Östervik. Nacka kommun, 
miljöenheten har avstyrkt detta i ett remissvar till länsstyrelsen. Något beslut från Lst. har 
kommunen ännu inte fått. Någon ansökan om planbesked eller ansökan om förhandsbesked för 
bygglov finns inte.  
 
 Drevinge-Gungviken, båtuppställning: 
Erstavik har fått positivt planbesked (MSN 2012-12-12) 
Begäran om planbesked avser planläggning för byggande av båthallar samt eventuell annan 
verksamhet. Planenheten anser att ett planarbete med normalt planförfarande bör inledas med syfte 
att få till båthallar samt eventuell annan verksamhet i området. Detta då det finns en brist på 
båtuppställning i förhållande till antalet bryggplatser i kommunen. Området bedöms lämpligt för 
båtuppställning då det finns bra vägförbindelser i och med närheten till Saltsjöbadsleden. Det 
bedöms finnas goda förutsättningar att ordna parkering och ytor för att minimera miljöpåverkan på 
omgivningen. Ansökan om planbesked överensstämmer med översiktsplanen och kustprogrammet.” 
 
Telegrafberget: 
Det senaste planförslaget innehåller 40 båtplatser. Dessa är till stor del avsedda för boende i 
området. 
 
Båthall Igelboda: 
Detaljplanen för området har nyligen varit ute på samråd. Förslaget innebär en byggnad om 2000 
kvm för försäljning och uppställning av båtar. Olympic Yatchs har markanvisning på platsen. 
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Båtarna ska ställas upp inomhus för att undvika båtar utanför byggnaden. Platsen som är fråga för 
planläggning har bedömts olämplig för bostadsändamål pga av buller. Platsen har också bedömts 
som olämplig för t.ex. dagligvaruhandel då denna typ av handel bedöms betydligt mer trafikalstrande 
och behovet av parkeringsplatser större än till t.ex. en båthall. Eftersom detaljplanen ska ut på 
utställning också innan ett antagande kan det hända mycket med förslaget. Inriktningen för arbetet 
kan ändras och utformning och placering kan också ändras innan det är aktuellt att anta planen. 
Dock kan konstateras – platsen är svår – buller, dagvatten och trafik begränsar möjligheterna till 
utveckling av området.  
 
Morningside marina 
Program är antaget av KS och planarbete ska starta. Enligt beslut om start-pm ska planarbetet sträva 
till att den marina verksamheten inte påverkas. 

 
Övriga frågor 

 
Planering av mobilmaster 
Eva Maria Persson informerade om rutiner kring planering av mobilmaster. 

Engelska parken 
Fastighetsägaren till Rösunda 5:12 har beviljats bygglov för fyra radhuslägenheter. Bygglovet är 
villkorat med att en väg skall anläggas fram till deras anslutningsväg. Vägen intill engelska parken ska 
således uppgraderas från grusväg till lokalgata, ca 70-100m, med vändmöjlighet samt ledningar för 
vatten och avlopp. I dagsläget händer ingenting i projektet i väntan på återkoppling från exploatören 
angående finansiering av vägen. Så snart finansieringen är löst kommer en projektering beställas för 
att fastställa vägens utformning.  

 
Nästa möte 
Nästa möte är den 9 september kl 16.30 
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BILAGA 1 
 

Angående skogsbete i östra delen av 
Velamsunds naturreservat i Nacka kommun. 

 
 
 

Undertecknad besökte den 24/8 2012 Velamsunds naturreservat iNacka kommun,för generell 
skötselrådgivning.Under besöket besökte jag de östra delarna av reservatet där skogsbete bedrevs 
iregi av "Kossorna på skogen". 

 
Jag kunde vid besöket notera att träd hade fällts inom reservatet samt att tydlig betespåverkan 
förekommer inom vissa delar av området. Påverkan syntes tydligt och kan ivissa lägen verka ganska 
kraftig,ijämförelse med vad man ser i många reservat. Den relativt kraftiga påverkan är mycket 
positiv ur naturvårdssynpunkt , då det är just ordentliga periodvisa störningar som långsiktigt 
garanterar hög biologisk mångfald iett område som Velamsund. 

 
Tyvärr sköts många syd- och mellansvenska skogsreservat idag med "silkesvantar" vilket med stor 
sannorlikhet leder till en långsam utarmning av den biologiska mångfalden. Kunskapen om att många 
arter behöver relativt drastiska skötselmetoder är relativt ny för den ekologiska vetenskapen och har 
ännu inte fått fullt avtryck idagens svenska naturvård. Dock görs en hel del experiment och 
förändringar  av skötseln ireservat för att på sikt garantera att den biologiska mångfalden for tlever på 
ett bra sätt.  Skötseln och åtgärderna påVelamsund skall i detta ljus ses som framsynt. Skötseln med 
fläckvisa huggningar och betande kor har stora möjligheter att bidraga till bibehållen biologisk 
mångfald i området. T o m kan dagens skötsel bidraga till ökad biologisk mångfald inom området. 

 
Speciellt skall här framhållas den mycket stora positiva betydelsen av skogsbetande kor.Kornas tramp,  
bete och fläckvisa gödsling bidrager till att skapa en varierad miljö för en mängd olika organismer. Här 
skall speciellt framhållas svampfloran och insektsfaunan.Att djuren skadar en delträd och dess rötter 
är positivt för att återfå en rik vedsvampflora. Man kan dock överväga att skydda enstaka grova träd 
för att låta dessa tillväxa till sig ytterligare. 

 
 

Det skall bli intressant att följa utvecklingen inom Velamsunds skogsbetesområde.Verksamheten 
kan vara intressant att studera för förvaltare av andra liknande områden 

 
 
 
 
 
 

Urban Emanuelsson, 
 

Professor vid Centrum för Biologisk Mångfald vid Sveriges Lantbruksuniversitet  och Högskolan 
Kristianstad 
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BILAGA 2  

 
2013-02-13 

 

 

SKOGSSTYREtsEN  Datum
 

 
Stockholm 
Slaffan Dackman 
Galgbacksvägen 5, 186 30 
Vallentuna 
staffan.k.dl!ckml!n@skogsstyrel 
sen.se 
Tfn 08-51451465, fax 08-51175285 Nacka Konunun 

Nina Carlsson 
131 81  Nacka 

 
 
 
 
 
 
 

Skador på ekar 
 
 
 

Vi bar studerat en bild på några ekar som är skadade på rötter 
ovan mark. Tydligen  är det hästar som gnager på dessa. 

 
Vår bedönming är att det inte påverkar ekamainågon större negativ 
riktnjng så att de dör. Det bör finnas så många fina rötter undermarken 
som träden kan ta upp näring via. 

 
Det är mer en estetisk fråga om man skall låta detta vara, man kan nog 
pensla på något ärru1en som gör att barken smakar illa och även som 
skyddar mot svampangrepp  mm. 

 
Det kan även vara lämpligt att hästama har saltstenar att slicka på och 

som gör att de får i sig rätta näringsämnen, det brukar hjälpa mot 
gnag. Det brukar hjälpa eftersom de då f'ar isig de ämnen de behöver. 

 

 

 
ru 
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